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ELKARRIZKETA 

 
 

 
 

Elkarrizketa 

Patxi Aranguren Garde, Marta Gómez 

Segura eta Maite Lasarte Elizalde. 
Marta Gómez Segura. [MARTA (ARANA)] 

ARANA, Nafarroako Arrazaren Elkarteko gerentea 

(Haragitarako ardiak). 

Logroñokoa, Errioxa. 47 urte. 

Albaitaria. ARANAn hasi: 2018. “Lehen 

zegoen idazkari exekutiboaren 

errelebo-kontratu batekin sartu 

nintzen, eta bost urte 

daramatzat”. 
 

Patxi Aranguren Garde. [PATXI (ASPINA)] 

ASPINA, Nafarroako Pirinioetako Elkarteko gerentea  

(haragitarako behiak). 

Getzekoa / Salinas de Pamplona (Galar), Nafarroa. 58 urte. 

Albaitaria. ASPINAn hasi: 1990. 

“Oso garai nahasiak eta istorio asko egokitu zaizkigu. 

Oraingoz, jarraitzen dugu, ez dela gutxi”. 
 

Maite Lasarte Elizalde. [MAITE (ASLANA)]. 
Nafarroako Latxa Elkarteko gerentea, ASLANA (esnetarako 
ardiak). 

Etxarrikoa (Larraun), Nafarroa. 46 urte. 

Albaitaria 

“Abeltzainen eta gaztagileen alaba naiz. 

 
Duela hilabete batzuk zuen deia 

jaso genuen. Bertako arrazei bu-

ruz hitz egitea nahi zenuten. 

Zergatik? 

MARTA (ARANA): Nik uste dut ez 

dela oso ondo ezagutzen bertako 

arrazen elkarteek egiten dugun 

lana, elkarte baten barruan ego-

teak duen garrantzia. Abeltzainei 

ematen dizkiegun datuak oso era-

bilgarriak dira ustiategia kudea-

tzeko; batez ere, hobekuntza ge-

netikoa estentsiboan egiteko. In-

gurunera egokituta dauden arra-

zak dira, ingurumen- eta gizarte-

funtzioa betetzen dute eta jende 

askok ez ditu ezagutzen. Albaita-

ritza Estatu osoan eta, batez ere, 

Nafarroan banatzen den aldizkaria 

da, eta, beraz, ezagutaraztea nahi 

genuen. 

 
Baina zergatik jo nahi duzue abel-

tzainengana oro har? 

MAITE (ASLANA): Uste dut arraza 

autoktonoa duenak, batzuetan, ez 

duela behar adina baloratzen. On-

dare-balioaz gain, arraza da abel-

tzainak lurraldearekin duen lotu-

rarik handiena. Haien presentzia 

da onena lurralde horretarako. 

Elkarrizketa askotan arrazarekiko 

ikuspegia falta da. 

PATXI (ASPINA): Gainera, asko-
tan beste arrazen propaganda egi-
ten da. Interes desberdinei lotuta
ko aholkulari- eta komertzial ko-
puru handia dago, ukuiluetatik iga
rotzean, “arraza hau hartuz gero 
gehiago ordainduko dizut” esanaz 
“aholkulari   genetiko”   bihurtzen 

direnak. Ez da harritzekoa abel-

tzainak nahastuta egotea. 

 
Epe laburrak sortzen dituen itxa-

ropen faltsuengatik? 

PATXI (ASPINA): Horixe. Hibrido 

batek lehen belaunaldian bertako 

arrazek baino hobe ekoizten du, eta 

jendea erotu egiten da esanez: 

"Agian beste arraza bat jarriko 

banu, ez dakit zer izango nuke…". 

Nekazal Politika Bateratu (NPB) be-

rriarekin, hemen egiten ari garena 

aldarrikatzeko unea zen. Azkenean, 

ondare genetikoa da. Arraza mundu 

guztiarena da.

Arraza 
autoktono-
ak: 
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MARTA (ARANA): Eta hobetu egiten 

da, lehiakorrak izan daitezen, kon-

tuan hartuta lurraldeari egokituta 

egon behar dutela eta beren ezau-

garriei eutsi behar dietela. 

PATXI (ASPINA): : Arraza hauen 

hobekuntza genetikoa hemendik 

bakarrik egin daiteke. Arrazak 

desberdin atera dira, mendeetan 

zehar lurraldeetara egokitu dire-

lako. 

 

«Kanpoko 

arrazen 

etengabeko 

erasoa jasaten 

ari gara» 

Pirenaika inolako gurutzatzerik  

gabe hazi daiteke, behar adina  

haragi ekoizteko. Hedapen natur

ala dela uste dugu. Oraintxe ber-

tan Iparraldean [Pirinio Atlanti-

koetako Departamenduko eus-

kal lurraldeak] Pirenaikako ha-

mahiru abeltzainekin elkartea 

sortu dugu.  

MAITE (ASLANA): Kasu horretan, 

jatorrira itzultzea da. Akitaniako 

blondak Pirenaikoa du bere gene-

etan. 

PATXI (ASPINA): Bai, hala da. 

 

Zer gertatzen da Latxa ardiaren 

kasuan, Maite? 

MAITE (ASLANA): Oso noiz-

behinkako kasuak izan ditugu. 

Txilera edo Argentinara hazi 

apur bat bidali dugu, edo eskoziar batek 

deitu digu, baina ez da batere ohikoa.  

Ez da mendebalderantz hedatu. Ez Kan-

tabriara, ez Asturiasera, baina Europa-

ko Mendietan Latxaren bat badago, beti 

egon baita. 

 
Zaila da Latxa Euskal Herritik 

kanpo zabaltzea? 

MAITE (ASLANA): Latxa ingurune hone-

tara oso egokitua dago. Daukan arti-

learekin ez dut beste leku askotan 

ikusten. 

 

 
« Beste 

haragi-mota 

batzuetatik 

bereizteko 

sendotasun 

bat izan 

beharko 

luke».
Ba al duzue arraza horiek beste 

lurralde batzuetara proiekta-

tzeko asmorik? 

MARTA (ARANA): Hainbat auto-

nomia erkidegok partekatu dituz-

ten arrazak dira; Nafarroa ardi 

Arraza Errioxan dago, EAEn dago, 

Sorian, Burgosen, baina ez dago 

Kordoban. 

PATXI (ASPINA): Helburua da 

beren lurraldean finkatzea. 

Kanpoko arrazen etengabeko 

erasoak jasaten ari gara. EAEn, 

adibidez, limousin, piriniar eta 

blondaren arteko borroka dago. 

 
Zer joera du pirenaikak, Patxi? 

PATXI (ASPINA): Nafarroan, hara-

gitarako behi gehienak Pirinioeta-

koak dira, baina, hedatze natura-

lagatik, Errioxara, Burgosera, So-

riara... ari gara hedatzen. Kanta-

brian 4.000 Pirenaiko daude. Due-

la hamar urte ez zegoen bat ere. 

 
Zergatik? Kantabriak bere arraza 

autoktonoa du… 

PATXI (ASPINA): Kantabrian, ber-

takoa tudanca zen. Haragi-forma 

gutxien dituen arraza da. 
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Estatuan, zein da arraza autokto-

noen egoera? 

PATXI (ASPINA): Frantziako hara-

gi-arrazen aldeko apustua egin da 

gurutzatze  industrialean, eta ho-

rrek autoktonoak haien lurralde 

zehatzetara eraman ditu. Aban-

taila izan daiteke bereizgarri gisa, 

identitate gisa. Indarra izan be-

harko luke beste haragi-mota 

batzuetatik bereizteko. 

MARTA (ARANA): Bertako arrazen 

presentziak eragina du lurralde ba-

koitzeko pertsonen kontsumo-ohitu-

retan. Nafarroan esnekoak eta bil-

dots helduago (ternasco) pixka bat 

jaten dira. 

Nafarroa Arraza haragi-mota hori 

hazteko prestatuta dago. 25 kiloko 

arkumeak gizentzen saiatuz gero, 

ez du ondo koipeztatuko. Ez dator 

bat kontsumo mota horrekin. 

 
Kontsumo-ohiturak errotutako e-

koizpen-tradizioen adierazle di-

ra. 

MARTA (ARANA): Kulturarekin eta 

dauden lurraldearekin lotuta da-

goelako. 

MAITE (ASLANA): Gure kasuan oso 

argi dago. Latxa lehiakorra da, 

jatorri-deitura duten gaztak ditue-

lako. 

Esparru horretatik kanpo ere ez da 

lehiakorra prezioari dagokionez, 

eta ez du funtsezkoa den produk-

tuaren bereizketarik. 

 
Jatorri Deitura Babestuaren 

(JDB) edo Adierazpen Geografiko 

Babestuen (AGB) Kontseilu Erre-

gulatzaileek zerikusi handia al 

dute arrazek zuen testuinguruan 

irautearekin? 

MAITE (ASLANA): Dena. Latxa es-

nearen %90 baino gehiago Idiaza-

bal eta Erronkari gazta bihurtzen 

da. Hortik kanpo, zuzeneko sal-

mentarako ekoizpenetan izan 

ezik, ezin gara lehiatu.
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PIRENAIKO ARRAZAREN BILAKAERA (BEHIAK) 

Patxi Aranguren (ASPINAko gerentea) 
 
 

 

Pirenaiko behi-buruen kopuruaren 
bilakaera Nafarroan: 

1965……………………….  2.000 

2022………………………. 16.350 

ASPINAko elkarte kideak…… 14.000 

Pirenaikoa munduan. ........... 38.000 

 
Pirenaikoak 1960-70 urteetan hasi ziren berres-
kuratzen. Batez ere Aezkoako Haranean 
(Nafarroako Pirinioak) eta Baztanen gelditu zen 
gordeleku batetik desagertzea saihestu zen. 
Orduan 2.000 buru inguru geratzen ziren. 

 
Garai hartako albaitari batek, Teófilo Etxeberriak, 
arrazari buruzko tesia idatzi eta sustatzen hasi 
zen. Ministerioaren laguntza batzuk izan ziren, 
zezenak eramaten ziren zentrora eta berres-
kuratzen joan zen, 1990ean 12.000 mila behi 
zeuden Nafarroan 1.200 ustiategitan. 

 
Azken hamabi urteetan, zentsua 14.000 burura 
igo da, baina abeltegiak erdira jaitsi dira, 1.200 
burutik 500era.  
 
ASPINAri lotutako batez besteko ustiategiaren 
profila 50-60 behikoa da. Pirenaikoa duten 
bazkidetu gabeak txikiagoak dira. Gurea 50 eta 60 
urte bitarteko abeltzaina da eta lur-propietate 
batzuk ditu, larreetarako erabiltzen dituztenak 
herriko lurren erabilera osatzeko. 

 
Komunaletako portuak profitatzen dituzten men-
dialdea dira: Artzibar, Aezkoa, Zaraitzu, Baztan, 
Estellerria Urbasa eta Andia mendilerroekin, 
inguruak… funtsean hor. 

 
 Oro har, familia-ustiategiak dira. Familia barruko 
errelebo asko. Oso zaila da, ia ezinezkoa, norbait 
hutsetik hastea. 
 
Pirenaikoan bi korronte oso argi daude: adarraren 
defendatzaileak, adarrik gabeko behiak Pirenai-
koak iruditzen ez zaizkienak eta, kudeaketagatik 
adarrak moztu edo erretzen dituztenak eta 
nabean askatuta dauzkatenak. Adarrak maneiu-
rako kentzen dira normalean, ekoizteko, eta 
estetika alde batera uzten da pixka bat. 

 

ASPINAk 500 bazkide ditu gaur 
egun. 
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NAFAR ARRAZAREN BILAKAERA (HARAGITARAKO ARDIAK) 

Marta Gómez (ARANAko gerentea) 
 
 
 

Nafar Arrazako ardi puruak, liburu 
genealogikoan erregistratuak: 

2009……………………    119.532 

2021……………………      66.700 

Abeltzain ertainak 700 ardi inguru ditu. Artaldeak 
oso desberdinak dira, Pirinioetatik Bardearaino 
[Nafarroako Errege Bardea, neguan artzain-
tzarako gune erdiesertikoa] joaten direlako; 
maneiua oso desberdina da batetik bestera. 

 
Oraindik ere artaldeekin ateratzen dira artzain-
tzara, uzta bildu duten lurretako baliabideak, 
uztondoak, aprobetxatzeko. Iparraldean belardi 
gehiago dute, baina neguan elurrarengatik eta 
klimarengatik ukuilutan sartu behar dituzte. 

 
Trashumantzia Nafar Arrazari estu lotutako ezaugarria 
zen. Oro har, oinez egitetik kamioietan egitera pasatu 
zen, baina elkartean, orain, ez dago hori egiten duen inor. 
Zaila da errentagarri bihurtzea. Abeltzainen batek 
jarraitzen du, baina egunero joaten da Pirinioetatik 
hegoaldera autoz ardiak ikustera. Ardiak badoaz, baina 
artzaina ez doa haiekin lehen bezala. 

 
Abeltzainen bat dago artzain kontratatuekin, baina 
erreleborik gabeko erretiroak gertatzen ari dira 
batez ere. Inork ez du jarraitzen. Artaldeen eta 
ardien kopurua murrizten ari da. 

 
Oso abeltzaintza estentsiboa da, oso gogorra, egunero 
makilarekin ateratzekoa, eta ez du birentzat ematen. 
Dena pertsona bakar baten lepotik doa, abeltzaina, bere 
ardien artzaina; baina arraza horretara egokituta dago, 
egunero ibiltzen da mendian dagoena aprobetxatzeko. 

 
Oso zaila da jendeak bizimodu horrekin bat egin 
nahi izatea. Horretan bakarrik aritzen dira, anima-
lia kopuru oso txikia ez badute eta beste lan 
batekin bateratu ezean. 

 
Ureztatzearekin asko handitu da Nafarroako 
erdialdean atera dezaketen janaria. Orain janari 
gehiago dago abeltzainak baino. Janari ugari dago, 
eta ez dago jateko animaliarik, ez baitago animaliak 
eramaten dituen artzainik. 

 

ARANAk, gaur egun, 96 bazkide 
ditu. 
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LATXA ARRAZAREN BILAKAERA (ESNETARAKO ARDIA) 

Maite Lasarte (ASLANAko gerentea) 
 
 
 

Urtebetetik gorako ardi Latxak 
Nafarroan: 

2001……………….  187.119 

2019……………….   125.590 

Liburu Genealogikoan inskribatutako 
urtebete baino gehiagoko ardi Latxak 
Nafarroan: 

2010…………………   30.643 

2021…………………   38.138 

2001 eta 2019 bitartean, urtebetetik gorako Latxa 
ardi-buru kopurua jaitsi egin da Nafarroan, 
187.11etik 125.590era. Hala ere, Liburu Genea-
logikoan inskribatutako Latxa ardiak 30.643 ziren 
2010ean, eta 38.138 2021ean. 

 
Oso sektore heterogeneoa da. Erroldatutako ustia-
tegiekin, artaldearen batez besteko tamaina 50 
ardikoa da. Benetakoa ez den zerbait. Izan ere, jende 
askok ardi gutxi batzuk ditu etxeko edo mendiko 
bordako lorezainen funtzioa bete dezaten, baina ez 
dituzte jezten. 230 artalde jezten dira bakarrik.  

 
230 artalde eta beheranzko joera. Ganadutegi 
horietako 85 baino ez daude ASLANAn. 38.000 
ardi. 400 buru baino gehiago artalde bakoitzeko. 
Haiei egiten zaie arrazaren jarraipena liburu 
genealogikoen bidez. Duela 20 urte 55 abeltzain 
zeuden ASLANAn. Gaur 85 gara. Progresio hori 
oso garrantzitsua da. ASLANAn egoteko erditzeen 
erregistro bat eraman behar duzu. Guk esne-
kontrola egiten dugu. Latxa kontserbatzeko eta 
hobetzeko lanean ari direnak ASLANAn daudenak 
dira. 

 
Batez besteko ekoizpena 150 litro ingurukoa da ardi 
bakoitzeko. Kontuan izan behar dugu Latxak, duela 30 
urte, 75 litroko ekoizpena zuela batez beste. 
 
90eko hamarkadan, ardiak kanpotik ekartzea edo 
gurutzatzea zen joera, F1, urte batetik bestera 
esnea ekoizten zutelako, baina abeltzainek oso 
argi izan zuten: arraza horiek ez zeuden egokituta. 
Latxarekin lanean jarraitu nahi zuten. Mendial-
dean ez dago beste arrazarik ekoizpen intentsi-
boan ez bada. ASLANAko abeltzain gehien Nafa-
rroako isurialde atlantikoan daude, nahiz eta 
orain Erronkari bailararantz hedapen bitxi sama-
rra dagoen, eta bitxia da, Erronkari ez delako 
Latxa arrazako bailara izan. 

 

ASLANAk, gaur egun, 85 bazkide 
ditu. 
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Ziurtagiriak 

 
Erraza da zehaztea animalia bat 

arraza horietako baten parte 

den genetikoki? 

MAITE (ASLANA):   Pirenaikoan 

dena dago liburu genealogikoen 

kontrolpean, baina gure kasuan 

badirudi mundu guztia gai dela 

Latxa zer den eta zer ez esateko.  

 
Jatorrizko deituren kontseilu 

arautzaileek, adibidez, onar-

tzen al dute abeltzain bakoitzak 

animalien arrazari buruz esaten 

diona? 

MAITE (ASLANA): Egia esan bai. 

Formalki, INTIAren [Nekazaritzako 

Elikagai Teknologien eta Azpiegi-

turen Nafarroako Institutua] Jato-

rrizko Deituraren kudeatzailea da, 

eta zehazten du Latxak edo nafar 

arrazakoak zeintzu diren. 

 
Eta zertan oinarritzen du eraba-

ki hori? 

MARTA (ARANA): Animalien itxu-

ran. 

 
Baina ez dago liburu genealogi-

korik eta hori frogatzen duen el-

karterik? 

MAITE (ASLANA): Gu. 

MARTA (ARANA): Baina ez da eska-

tzen jatorrizko deituran egoteko. 

 
Ikuskatzaileak ez du kontuan 

hartzen liburu genealogikoa 

arraza ziurtatzeko? 

MARTA (ARANA): Ez. Nafarroako 

Arkumearen AGBren barruan, adi-

bidez, ez da beharrezkoa AGB gisa 

saltzen diren arkumeak Nafarro-

ako Arrazaren liburu genealogi-

koan inskribatzea. 

 

MAITE (ASLANA): Ikuskatzaileak 

badu bere prestakuntza, ez dut 

eztabaidatzen, eta egia da Nafa-

rroan oso gurutzaketa gutxi 

dagoela; beraz, arraza estandarra 

dela eta, arraza den ala ez erabaki 

dezakezu, baina ofizialki esan 

dezakegun bakarrak gu gara.

 

Orduan? 

MARTA (ARANA): JDB eta AGBen 

baldintza-agirian jartzen du Nafar 

Arrazakoak edo Latxa arrazakoak izan 

behar dutela, baina ez nork ziurtatu 

behar duen. Ezta arraza-eskakizunak 

ere. 

MAITE (ASLANA): Gaur egun, admi-

nistrazioan, Nafarroan 140.000 Latxa 

ardi daudela uste da, baina datua 

abeltzainak egiten duen deklarazio 

hutsaren emaitza da. 

MAITE (ASLANA): Nafar Arrazan 

berdin. 

 
Eta Pirenaikoan? 

PATXI (ASPINA): Gure kasuan, 

betidanik, Pirenaikotzat jo izan da 

liburuan inskribatuta zegoena. Gai-

nerakoa mestizoa zen ondorio 

guztietarako, NPBak DAIekin iritsi 

arte. 

 
Zer da DAI? 

PATXI (ASPINA): Abeltzainek 

behiak identifikatzeko betetzen 

duten dokumentua da. Abeltzai-

nak, askotan, arraza jakin bat 

duela jartzen du, antza duelako, 

nahiz eta elkarteren batek ziurta-

tu ez. Baina, tira, horrek ez du 

NPBk baino balio gehiago, prin-

tzipioz. Beste edozertarako, Pire-

naikoa izan da gure liburuan 

zegoena. 

 

« Orain, behi 

Pirenaikoen %90 

laguntzarik gabe 

erditzen da» 
 
 

Errentagarritasuna 
 

Zer bilakaera lortu da bertako 

arrazen produktibitateari dago-

kionez? 

 

PATXI (ASPINA): Pirenaikoetan ez 

da esnekoetan bezain nabarmena 

hobekuntza hori. Abeltzainari e-

rrentagarritasuna ematen dioten al-

derdietan jarri dugu arreta. Osaera 

dezente hobetu da; jada ez da ipur-

di gutxiko animaliarik ateratzen. 

Eta asko hobetu dugu erditze-

erraztasunean, hasieran arazo bat 

izan baitzen, Pirenaikoak erdi-

tzeko zaila zenaren fama zuelako. 

Orain behi Pirenaikoen %90 lagun-

tzarik gabe erditzen da. 

 
Horrek ugalkortasun-indizeak 

handitu zituen. 

PATXI (ASPINA): 30 urtetan 15 
puntu. Erditzeak bataz beste %55 
izatetik 70 izatera igaro gara. Hori, 
azkenean, haragi kiloak dira. 

 
Nafarroako kontsumitzaileen 

gustuak bat datoz Pirenaika ka-

nal motarekin? 

PATXI (ASPINA): Hemen ez da kanal 

handirik nahi. Pirenaikek 320-330 

kilo ematen dituzte. Merkatu horre-

tara oso egokituta dago. 

 

Eta bizitzeko ematen du? 

PATXI (ASPINA): NPBren lagun-

tzarik gabe ez, noski. INTIAk 

urtero aurkezten dituen kudeake-

ta-datuak penagarriak dira haragi-

tarako behietan eta haragitarako 

ardietan. Urte askoan ez produ-

zitzeko laguntza eman da. Lagun-

tzaren mende dagoen sektorea da. 

 

Hori bai, genetikoki, elkarteak eta 

abeltzainek ondo lan egin dute. 

Ingurunera eta baliabide naturale-

tara ondo egokitutako arraza bat 

finkatu da, eta oso produktu salga-

rria eta ona sortzen du. 
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Nafar Arrazan, nola dago erren-

tagarritasuna, Marta? 

MARTA (ARANA): INTIAtik atera-

tzen diren datuen arabera, okele-

tarako ardietan, NPBri esker, ur-

tean 24.000 euroko oinarrizko 

errenta lortzen da. Hobekuntza 

genetikoa oso motela izan da. 

Arkume bakoitzeko haragi kiloetan 

eragin ordez, ardietan ugalkorta-

suna sustatu dugu. 

 
Ugaltzen ari dira erditze bikiak? 
MARTA (ARANA): Ugalkortasuna-

ren heredagarritasuna oso motela 

da, baina 1,22tik 1,35era igaro 

gara erditze bakoitzeko. Kontua 

da, orain, merkatua dagoen beza-

la ganaduzale batzuek ia arkume 

bat nahiago dutela ardi bakoitze-

ko, eta arazo gehigarriak saihestu. 

Oso tristea da entzutea: “ez dut 

nahi bikoitza ordaintzea”. Une 

batean, ekoizpenak berdin dio. 

 

Latxaren kasuan, Maite?  

MAITE (ASLANA): Esan dizudan 

bezala, hobekuntza genetikoaren  

 

«30 urtean 

ekoizpena 

hirukoiztu 

duten 

Latxako 

ukuiluak 

daude» 

 
bilakaerarekin ekoizpena bikoiz-

tea lortu da 30 urtean, nahiz eta 

ukuilu batzuek hirukoiztu baino 

gehiago egin duten, ardi bakoi-

tzeko 200/250 litro sortuz. Hala 

ere, esne kantitatean asko zentra-

tzen bazara, gantz eta proteina 

indizeak murrizten dituzu. 

 
Nola bideratzen dituzue ekoiz-

pena handitzeak eragindako de-

sorekak? 

MAITE (ASLANA): Esne kalitatean 

eta errape morfologian lan eginez: 

ez da gauza bera ardi batek bi  

litrorekin edo litro erdirekin behar 

duen errape mota. 

Esnearen kalitatea ekoizpena baino 

heredagarritasun txikiagoa duen 

karaktere bat da. Asko kostatzen ari 

zaigu. Hala ere, errapearen morfo-

logia oso erraza da hobetzeko, 

heredagarritasun altuarekin. Orain 

biziraupenari buruzko gaiak lantzen 

hasi gara, animaliak zenbat eta 

gehiago produzitu, orduan eta 

higadura handiagoa baitu. 

 
Zuen kasuan, gainera, gaztande-

gien gaia dago. 

MAITE (ASLANA): Bi mundu oso 

desberdin dira: esnea saltzen 

duena eta gazta saltzen duena. 

Hori argi dago. Normalean, pertso-

na bat baino gehiagoko elkarteak 

izaten dira gazta egiten dutenak. 

Esnearen ekoizpen esklusiboari 

abeltzain bakarreko ukuiluak 

daude lotuta. Azken hauek oso 

errentagarritasun mugatua dute. 

Gainera, NPB oso txikia dute, ar-

talde historikoa txikiagoa zelako.
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Arraza autoktonoekin lan egiten 

duen abeltzainak gehiago kobra-

tzen du horregatik? 

PATXI (ASPINA): Hori mito bat da. 

Iraunkortasunerako laguntza bat 

zegoen, Azienda Larri Unitate 

(ALU) bakoitzeko sei euro gehiago 

ematen zituena autoktonoentzat, 

betiere beste baldintza batzuk 

betetzen baziren; beraz, autokto-

no guztiek ez zuten kobratzen. 

MARTA (ARANA): Jendea ez dago 

hemengo arrazarekin laguntza 

ekonomikoengatik.  

 

 

 

Arrazarekiko 
maitasuna 

 
Orduan, zergatik aukeratzen dute 

abeltzainek arraza autoktonoa? 

PATXI (ASPINA): Gustatzen zaielako, 

hemengoa delako, sentimendu hori 

dutelako, tradizioa delako eta norbera-

renarekiko maitasunagatik. Eta beste 

edozein arraza bezain errentagarria 

delako. Zure dimentsioa zure eremura, 

zure erabilerara eta zure egoerara 

egokitzea da kontua. 

MAITE (ASLANA): Bai. Latxekin 

berdina da. 

 

 
« Elkartean 

daudenak 

abeltzain 

profesionaliza-

tuagoak dira» 

 

MARTA (ARANA): Nafar Arrazan 

bezala. Beti izan duten arraza 

historikoa delako, eta saltzen duten 

produktua esne bildotsa delako, he-

men kontsumitzen dena. Elkartean 

daudenak, erditzeen datuak biltzeko 

ahalegina eta lana egiten dutenak, eta 

liburu genealogikoaren barruan dau-

denak, abeltzain profesionalizatua-

goak dira. Aintzat hartzen dituzte 

itzultzen dizkiegun datuak, erditze 

bikoitzei buruzkoak, ardi ez-emanko-

rrei buruzkoak, berriro erroldatzeari 

buruzkoak, arkumei krotala jartzeari 

buruzkoak eta hobekuntza genetikoari 

buruzkoak. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

MAITE (ASLANA): Nik uste dut 

arraza autoktonoekin lan egiten 

dutela benetako abeltzainak direla-

ko. Lan egiten duten arrazarekin 

gustura daude. Latxaren kasuan, 

gainera, zaila da beste edozein 

arraza lurraldera egokitzea. 

MARTA (ARANA): Bai, beno, eta 

kontuan izan bertako arrazekin 

duintasunez bizi daitekeela eta 

seme-alabak unibertsitatera bidali. 

 

Baina administrazioak ez du 

bertako aziendaren aldeko plu-

sik. 

MAITE (ASLANA): Ez, ez, ezertara-

ko. Ez dute ia bereizketarik egiten. 

MARTA (ARANA): Saiatzen ari gara, 

baina ez. 

PATXI (ASPINA): Beti borrokatzen 

dugu… uzten diguten arte. 

MARTA (ARANA): Eta beti esaten 

digute baietz, baina, gaur egun, 

ezetz da. 

 
 

 

Paisaia egiten 

 
Gero, abeltzaintza autoktonoa-

ren paisaia-onuren gaia dago. 

MAITE (ASLANA): Berezko ezauga-

rria da: estentsiboa da. Esnea eta 

haragia ekoiztearekin batera larre 

batzuk jaten dituzu, mendiak poli-

tago daude, sute arrisku gutxiago 

dago. 

MAITE (ASLANA): Gertatzen dena 

da fokua hor jartzen ari dela eta 

ahazten ari garela animalia hori 

hor dagoela esnea eta haragia 

ematen dituelako. 

MARTA (ARANA): Energia transfor-

matzeko modu bat da. 

MAITE (ASLANA): Inork jango ez 

duen belar hori janez gero gazta 

eta esnea ekoizten badituzu, 

bada… primeran, baina ez dezagun 

alde batera utzi: gazta eta esnea 

ekoitzi behar dira, bestela zerta-

rako? 

PATXI (ASPINA): Batzuek esango 

lukete modu merkeena dela osasu-

na menditik hirira eramateko…  

MARTA (ARANA): … gasolioaren 

beharrik gabe. 

PATXI (ASPINA): Askotan, paisaia 

sortzea publizitate gisa erabiltzen 

da: jasangarritasuna, hurbileko 

merkatua… Baina askotan 

iruzurrak egiten dira eta beste 

gauza batzuk saltzen dira 

publizitate horrekin. Edo denda 

batera joan eta Alacanteko 

“hurbileko” produktu bat aurkitu 

duzu eta esan duzu: “hostia! 

hurbiltasuna, hurbiltasuna…” 

Hego Afrikarekin alderatuz gero 

bai, baina… 

 
Uste duzue ez dela publizitatea-

ren iruzurra zigortzen? 

MAITE (ASLANA): Latxa ardiek 

egindako paisaiaren argazkia bes-

te arraza bateko gazta batean 

ikusten duzunean… Behin, Iruñeko 

gazta-denda batean, gazta saltzai-

lerari esan nion: "Aizu, hori ez da 

Latxarena"; eta esan zidan: "Nola 

ezetz? Ni hor egon naiz eta era-

kutsi badizkit». Beste aldetik 

engainu bat dago. 

PATXI (ASPINA): Eta gazta saltzai-

lea ere bai, engainagarria edo 

ezjakina. 

 

«Erronkari edo 

Idiazabal 

motako AGB 

bat egin nahi 

genuen, 

Pirinioetako 

arrazan 

oinarritua» 

 
BILDOTSEN ITSASONTZIA 

“Itsasontziak” haragitarako ardi-

en merkatua baldintzatzen du 

gaur egun. Azal dezagun. 

 
MARTA (ARANA): Ontzia esporta-

zioa da. Nafar Arrazak ez ditu 

ondo gizentzen 35-40 kilokoak eta 

hori da arabiar merkatuak eska-

tzen duena; beraz, abeltzain ba-

tzuk Berrinchon arrak ekartzen ari 

dira, jatorri frantsesekoak, espor-

taziorako arkume handiagoak egi-

teko, nahiz eta hori tokiko mer-

katutik ateratzen dituen. 
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Ez al da baliabiderik jartzen 

iruzurra salatzeko? 

PATXI (ASPINA): Hori da. 

MARTA (ARANA): Nire ustez, oso 

konplikatua da eta jendea oso 

nazkatuta dago 50 milioi zigilu-

ekin, animalien ongizatearen eti-

ketekin, hurbiltasun etiketekin. 

Eta gero supermerkatu batek bere 

gertutasun-zigilua ateratzen du, 

baina inork ez du egiaztatzen 

ardiak gertukoak diren ala ez. 

PATXI (ASPINA): Eta hori gaztez 

ari zaretela, JDBei esker gehien 

bereizten den produktua baita. 

Nafarroako Aratxean izan genuen 

lehen liskarra AGBa eratzean izan 

zen. Guk Erronkari edo Idiazabal 

motako AGB bat egin nahi genuen, 

arraza Pirenaikoan oinarritua, hau 

da, hemengo haragitarako behi-

aziendaren %60. Ez zegoen modu-

rik. 
Zergatik ez zenuten lortu?  

PATXI (ASPINA): Izan ere, une har-

tako  komertzialek  esaten  zizuten 

agian gutxi zela, agian ez zirela 

hornitzera iristen… 

 
Baina arraza autoktonoen logoa 

lortu duzue, ezta? 

PATXI (ASPINA): Ministerioari 

presio egiten diogulako eta duela 

hiru edo lau urte “produktu %100 

autoktonoa” logoa sortu zuelako 

liburuetan sartutako arraza autok-

tonoentzat. Liburu genealogikoan 

egon behar da logo hori eramateko. 

Nafarroan AGBn sartu ditugu, eta 

Nafarroako Aratxearen barruan 

Pirenaikoa den orok du zigilua. 

 
Ez dugu harategietan ikusi. 

PATXI (ASPINA): Izan ere, orain-

goz gutxi funtzionatzen ari da, 

saltzaileei ez baitzaie interesa-

tzen. Orain dela 30 urte AGB guk 

esan bezala egin izan balitz, ziur 

nago Nafarroan, orain, askoz ere 

Pirenaiko gehiago egongo lirate-

keela. Jende askok arraza izan zu- 

en gero izenarekin saltzeko. Eta 

izenak oso ondo funtzionatu du. 

Saltoki handiek sistema hautsi 

dute. 

 
Nola? 

PATXI (ASPINA): Hasieran, haraki-

nek IGPa erabili zuten saltoki 

handien aurrean bereizgarri gisa, 

baina gero denetarik saltzen hasi 

ziren. Bereizten ez bazara, super-

merkatuak irabaziko zaitu beti. 

Orain hipermerkatu batera bazoaz, 

IGP edo Nafarroako Aratxea jartzen 

duen ilara ikusiko duzu linealean, 

baina gero hamar metro daude 

edozer gauzatatik, eta jendea, hor, 

preziora doa. 

 

«Harategi 

batzuek ez dute 

arkumerik ere. 

Enkargatu egin 

behar duzu.» 
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Bertako arrazen 

sustapena 
 

Zer iritzi duzue zuen arrazen 

administrazioak egiten duen 

sustapenari buruz? 

MAITE (ASLANA): Badakizue zen-

bat diru ematen dieten udalei ber-

tako arraza guztien azoken bidez 

sustapena antolatzeko Nafarroa 

osoan? Urtean 30.000€ izan dira 15 

urtean. Horrekin bertako abereen 

azoka guztiak antolatu behar 

ziren. Orain 40.000ra igo da. 

PATXI (ASPINA): Horretan askoz 

gehiago lagun liteke. 

MAITE (ASLANA): Azoka bakar 

batek 25.000-30.000 euroko au-

rrekontua du. Azoka horiek anto-

latzea izugarri gustatzen zaie udal 

guztiei. 

PATXI (ASPINA): Abeltzainak, NPB-

tik kobratuta eta laguntzetatik bizi 

bada ere, bere duintasuna du. Pro-

duktua saldu eta bereizten duen 

duintasuna. Pirenaikoa saltzen ari 

banaiz, zergatik nahas daiteke 

Irlandatik datorren haragiarekin edo 

ez dakit nondik datorren haragiare-

kin? Jendeak jakin dezala eta jen-

deak hautatuko duela erositako-an, 

ezta? Gaztarekin gauza bera: Latxa 

eta ez Latxa. Nik aukeratuko dut eta 

kito. Tresna hori behar dugu. 

MARTA (ARANA): Eta arkumearen 

kasuan harategiak daude, adibi-

dez, Irurtzundik goiti, arkumerik 

salgai ez dutenak. 

 MAITE (ASLANA): Ez, ez dago ar-

kumerik, enkargatu egin behar 

duzu. 

MARTA (ARANA): Egia da jaten 

zuten arkumea etxekoa zela, Latxe-

takoa, baina izugarri jaitsi da arku-

mearen kontsumoa, harakinak ere 

ez dira zoratuko astean arkume bat 

saltzeko. 

PATXI (ASPINA): Gero badira niri 

beti deigarri egin zaizkidan gau-

zak. Zergatik gauza batzuetarako 

oso patriotikoak gara eta aberria 

eta legenda defendatzen ditugu, 

eta beste batzuetarako ez? Ez dut 

ulertzen. Sagardotegiak hemen-

goak dira. Sagardotegiko menua 

eskatu eta haragia Alemaniakoa. 

«Benetako politika 

egiteak autonomien 

araberako Landa 

Garapenerako Plana 

sortzea ekarriko 

luke» 

 
MAITE (ASLANA): Eta gaztak azal 

beltza badu… 

 

Baliteke Europak bertako 

arrazak aitortzea, desagertzeko 

arriskuagatik. 

PATXI (ASPINA): Portugalek, adi-

bidez, bere arraza guztiak ditu 

aitortuta. 

MAITE (ASLANA): Europak aukera 

hori zabaltzen zuen eta Portugalek 

aprobetxatu egin du. Espainian, 

galtzeko arriskuan katalogatuta 

egoteko, 7.000 ardi baino gutxiago 

izan behar dituzu. Gainerakook sus-

tapen-prozesuan gaude. Eskatzen 

genuena zen sustatzen ari ziren 

arraza autoktono horien barruan 

katalogazio desberdina egotea. 

Gaur egun, desagertzeko arriskutik 

sustapenera pasatzea 200 kobra-

tzetik 0ra pasatzea da. 

PATXI (ASPINA): Benetako politika 

egiteak Landa Garapenerako Plana 

autonomien arabera sortzea eka-

rriko luke; Landa Garapenerako 

Plana autonomia bakoitzak egiten 

du, arazoa da autonomiatik ber-

tatik uste dugula ez dagoela epe 

luzerako planik eta ez dela iru-

dimentsua edo ausarta. Zer nahi 

dut izatea nire komunitatea he-

mendik 10-20 urtera? Eta nahi 

dudanera iristeko neurri batzuk 

ezartzea. Gainerakoa “berdinta-

suna” denentzat horrela tira egi-

ten dugu.   
 

Bertako arrazak abeltzaintza 

estentsiboaren paradigma dira, 

ezta? 

MARTA (ARANA): Izan ere, badi-

rudi ez dagoela argi estentsiboa-

ren definizioa ere. 

Izan ere, hitz intentsiboa abel-

tzaintzaren hiztegi legaletik 

desagertu egiten da. Estentsiboa, 

erdiestentsiboa eta ez-estentsiboa 

izango da. 

MAITE (ASLANA): Hori intentsiboa-

ren alde egitea da! 

MARTA (ARANA): Noski. 

PATXI (ASPINA): Are gehiago, ez 

dute deituko, ez eta “ustiapen” 

ere. Landetxe ez estentsiboak 

izango dira. 

MARTA (ARANA): Beno, ustiaketa 

intentsiboa ez da existitzen, kon-

tzeptu hori ez da existitzen. 

 
Nafarroan ekoizpen estentsiboa 

antolatzeko ekimenak ere izan 

dira. 

PATXI (ASPINA): Sektore osoa 

Nafarroan Abeltzaintza Estentsi-

boko Plan Estrategikoa egiten 

saiatu zen urtebetez baino gehia-

goz. INTIAtik, elkarteak, koopera-

tibak, teknikariak, abeltzainak… 

ezerezean gelditu zen. 

MAITE (ASLANA): Parlamentuko 

talde guztiak ados daude hori 

bultzatu behar zela. 

MARTA (ARANA): Hor daude, 40 

neurri zerrenda batean. 
PATXI (ASPINA): Jendea nekatzen 

ari da. Eta hori merkaturatzearen 

gaiak funtzionatu egin duela. 

Behien kooperatiba, adibidez. 
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MAITE (ASLANA): Ekologikoan haragitarako behietan ikusten dugu hutsunerik handiena, ezta? 

 
PATXI (ASPINA): Bai, batzuk ildo horretatik abiatzen ari dira. 

 
MARTA (ARANA): Arraza autoktonoak dira ekologikoenak. 

 

 

 
MARTA (ARANA): Noski, orduan Lacaune arrazako batzuk izan ditzakezu modu intentsiboan, pentsu 

ekologiko ugari emanez eta… Hori ez da ekologikoa! Azkenean ekologikoa “berdina” izango da 

denentzat. 

 
PATXI (ASPINA): Uste dut abeltzain ekologikoek argi dutela zer egiten duten. 

 
MAITE (ASLANA): Zentzu handiagoa du abeltzainak araudiak egin duenak baino. 

 

ELKARTEGINTZA 

Zer dakar zuen elkarteetako kide izateak eta zenbat ordaindu behar da urtean? 

 
MAITE (ASLANA): 1,60€ urteko ardi bakoitzeko. Horrela, hilean behin joaten gara, ardi bakoi-

tzaren ekoizpena neurtzen dugu, buru berriak krotalatzen ditugu, errolda berriz egiten dugu eta 

ardi bakoitzeko informazio pila bat itzultzen diegu. Guk, gutxienez, 100 ardi eskatzen ditugu 

jezteko. Intseminazio artifiziala aparteko zerbitzua da. 

 

MARTA (ARANA): Horri pentsua, aseguru bateratua eta beste gehitu behar zaio. Gure kuota 0,58€ 

da ardi bakoitzeko. Intseminazio Artifiziala doan da bazkideentzat. 

 

PATXI (ASPINA): Gure kasuan, 10,00 € dira bi urtetik gorako behi bakoitzeko 70,00 €ko 

oinarriarekin. Gero tarte batzuk daude: 80 eta 160 behi artean 7,00€ kobratzen zaie behi 

bakoitzeko eta 160tik aurrera 5,00 €. 
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Elkarrizketa Iñaki Agirre Uria 
 

Iñaki Agirre Uriak 36 urte ditu. Olatzagutian bizi da, 

eta artzain izan nahi izan du betidanik. Mantentze-

lanetako goi-mailako gradu bat egin zuen eta gero 

INTIAko (Nafarroako Nekazaritzako Elikagaien 

Teknologia eta Azpiegituren Institutua) ikastaroa egin 

zuen lehen instalaziora sartu ahal izateko. 

 
Sektore honetan sartzeko prestakuntzarik handiena 

etxean txikitatik aitona-amonekin bizitzea izan da, 

ardiak baitzituzten. Industria arloko lana ezagutu 

duen arren, dena utzi du bere pasioari ekiteko: ardi 

Latxa aurpegi beltzak. 

 

Ardiekiko zaletasuna etxetik da-

tor? 

Bai, aitona eta aitonaren anaia, 

biak, bizitza osoan egon dira 

ardiekin. Gero, haiek erretiroa 

hartu zuten, eta nire aitaren, 

osabaren eta nire arteko artaldea 

kudeatzen hasi ginen. Horregatik 

duela 25 urte. 

 
Zer unetan hasi zinen pentsa-

tzen soilik horretan aritzeko 

aukeran?  

Buruan txikitatik izan dut, baina 

fabrikako urteetan ikusi nuen ezin 

nuela ardiekin bateratu. Gehiegi 

zen. Horregatik erabaki nuen, 

gehiago gustatzen zitzaidalako. 

 

 
«Nire zigor 

okerrena amak  

“ez zara ukuilura 

joango” esatea 

zen» 

 
 

Diotenez, abeltzaintzan aritzea era-

bakitzeko, horretaz bizi nahi izatea 

baino zerbait gehiago behar da.  

Niri hau gustatzen zait. Ez dit axo-

la 12 edo 18 ordu egon behar den. 

Txikitan, gogoan dut nire zigor 

okerrena amak esaten zidanean 

“ez zara ukuilura joango”. 

“Ez zara lagunekin aterako” esaten 

bazidan ez zitzaidan axola, baina 

ukuilua kentzen bazidan haserretu 

egiten nintzen. 

 
Ustiategia zure gain hartu ondo-

ren, zenbat ardirekin hasi zinen? 

Aitonaren belaunaldikoetatik 150 

geratu ziren. Gero handitu egin ge-

nuen, eta nik 200 ardi inguru batu 

nituen, orain dauden 400 ardiak 

arte. 

 
Beti aurpegi beltza? 

Bai, bizitza osoan aurpegi beltza. 

 
Zergatik? 

Uste dut Urbasako artaldeak [altu-

erako herri-larreak] beti izan 

direla aurpegi beltzak. Aurpegi 

gorrien artalderen bat zegoen, 

baina gutxi. 
 

Baina instalatzen den jendeak, 

normalean, aurpegi gorriekin egi-

ten du, ekoizpen handiagoa iza-

ten dute, ezta? 

Bai, genetikoki hobetuak daude. 

 
 

«Aurpegi gorriak 

jarri behar izanez 

gero, agian utziko 

nuke» 

 
 
 
 

 
“ASLANAn 

gauden 

aurpegi 

beltzeko 

artaldeak 

hobetzen ari 

gara” 

ELKARRIZKETA 
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Eta zuk zergatik ez? 

Niri gehiago gustatzen zaizkit ha-

uek. Aurpegi gorriak jarri beharko 

banitu, ez dakit, agian utzi egingo 

nuke. Uste dut aurpegi beltza 

landatarragoa dela. Agian, zenbat 

eta gehiago ekoitzi, orduan eta 

baserritartasun gutxiago du. Dena 

kate bat da. 

 
Zenbat eta estentsiboagoa izan 

hobea den eredu baten alde 

egiten duzu ? 

Bai. Erditzeak, adibidez, ukuiluan 

ahalik eta denbora gutxien egote-

ko atzeratzen ditugu. Urtarrilaren 

erdira arte. San Joserako jezteko-

ekin landara irteten hasten gara. 

 
Eta hutsik daudenak? 

Hutsik dauden guztiak apirilaren 

erdialdera edo maiatzaren hasie-

ran Urbasara igotzen hasten gara, 

eta azaroa edo abendua arte ego-

ten dira. Uztailaren amaieran edo 

abuztuaren hasieran igotzen ditut 

jeztekoak. 

 
Deskriba iezazkiguzu Latxa ar-

diaren ezaugarri nagusiak. 

Latxak bere landatartasuna izan 

 
du ezaugarri, landan egoteko 

erresistentea baita. Ondo jasaten 

ditu hotza eta ura. Artileak 

lagundu egiten dio eta hortik 

datorkio izena, artilearen laztasu-

na, ez baitu ezertarako balio, 

baina ardiari mendian egoten 

laguntzen dio. Ematen duen esnea 

oso ona da gazta-estraktu on bate-

kin, hots, gantzaren eta proteina-

ren baturarekin. 

 
Zein ezaugarri morfologiko na-

barmenduko zenuke? 

Zertxobait txikiagoa da; gainera, 

gure aurpegi beltzak adarrak ditu, 

eta hori ez da ohikoa ardi-eme-

etan. Aurpegia beste batzuk baino 

luzeagoa dute eta belarri txikia-

goak. 

 

«Gure aurpegi 

beltzak 

adarrak ditu» 

 

 
Txikiagoak… elikadura gutxiago? 

Bai, gorputz txikiagoa dute. Esne 

 ekoizpen handiko ardiek baino gu

txiago behar dute. 

 
Batez besteko zer produktibita-

te mailaz ari gara? 

Hobekuntza genetikoan ari gare-

nok ASLANA  Nafarroako Latxa 

Elkartearekin produktibitatea ho-

betzen ari gara, baina erabiltzen 

dituzun maneiuen eta elikadura-

ren araberakoa da. Aurpegi beltz 

hori 200 litro inguruko ardia da 

kanpaina bakoitzeko (120 egun). 

 
Nori saltzen diozu esnea? 
Vasconavarra [gaztandegia]. 

 
Prezioarekin pozik? 

Orain 1,30€ kobratzen ari gara litro 
bakoitzeko. Aziendaren elikadura 
ia %40 igo da azken urtean eta 
esnearen prezioa %12 inguru igo da. 
 
Zure asmoa da esnea saltzen ja-
rraitzea, eraldatu gabe? 
Pentsatu beharra dugu. Bizitza  
Dagoen bezala, zenbakiak ez dira 

ateratzen. 
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Zenbat belar egiten duzu zuk? 

Bazka ateratzeko, 20 hektarea ingu-

ru eta Urbasa eta herrilurretako la-

rreak. Orain 2-3 kilo bazka eta 800 

gramo pentsu jaten ari dira. 

 
Ateratzeko… 

Egunean ardi bakoitzeko batez-

beste bi litro jezteko. 

 
 

«Egunero bi 

litro jezten 

ditugu ardi 

bakoitzeko» 

 
Mendian daudenean asko mugitzen 

dira? 

Egun batzuetan, artzain-lanetan ari 

zarela, lekuak erakusten dizkiezu. 

Gero, hortik ibiltzeko joera du-

te. Beste kontu bat da elikagai-

rik ez izatea; orduan batzuk ho-

na doaz, besteak harantz... 

 

Banatzen dira? 

Bai. Aurten, udan, izan den lehor-

tearekin, ardiak 30-40ko talde-

etan ibiltzen ziren. Berriz ere 

berdetzean elkartu egiten dira, 

baina, normalean, beti izaten 

dute lo egiteko leku finkoa. 

 
Berez, arraza otzana da? 

Ukuiluan lan egiteko ardi ona da, 

nahiko otzana, baina gero, kalera

ateratzen direnean, urduritu egi-

ten dira. Aztoratu egiten dira. 

Pentsaera aldatzen zaie.

 
 
 

 
 

 
INSTALAZIOAK 

Iaz nabea amaitu genuen. 

Administrazio-baimenen zu-

rrunbiloa izan da. Sakanan 

gaude, bi mendilerroren arteko 

bailara estu batean, Urbasa eta 

Aralar, autobia eta trenbidea 

bere gain hartzen dituena. 

Nabea ibaiaren eta herriaren 

artean dago, baina bi harrobiek 

zaintzen dute alde batean eta 

zementu-fabrikak bestean. Ho-

rrek asko baldintzatu ditu 

baimenak. 2019an eskatu nuen 

instalazioa, eta 2022an amaitu 

nuen obra. Erokeria. Nabeak 

940 metro karratu ditu. Barruan 

360 ardi izateko pentsatuta 

dago. Kontuan hartuta hutsak 

beti kanpoan daudela, ez dago 

arazorik 400 ardirentzako lekua 

izateko. 

 
ARDI LATXA, PAISAIA EGILE 

Ardi hauek dira gure ingurua 

mantentzen dutenak. Hau ho- 

rrelakoa da ardiak beti hemen 

egon direlako. Gu bizi garen in- 

guruan industria asko dago jada 

eta artzain gutxi geratzen gara. 

Niretzat lorpen handia da hone- 

kin jarraitzea. 

 
ASLANA HOBETZEKO PALANKA 

Gehienok ASLANAn gaude el-

karteak ematen digun hobekun-

tza genetikoan sinesten dugu-

lako. Esne-ekoizpena handitzen 

saiatzen gara, batez ere aur-

pegi beltzetan; izan ere, jen-

deak aurpegi gorrietara joateko 

joera du, batez besteko ekoiz-

pen handiagoa dutelako. Uste 

dut ASLANAk artaldeetatik har-

tzen dituen ahariak irizpide 

morfologikoen arabera ere au-

keratzen dituela, arraza hobe-

tzeko, ez bakarrik ekoizpenari 

dagokionez, baita osaera hobe-

tzeari dagokionez ere. Ardiak, 

oro har, hobetzeko. Hori da 

ASLANAren lana: esnearen Kali-

tatean, produktibitatean eta 

morfologian eragiten duen ho-

bekuntza genetikoa. Uste dut 

ASLANAn gauden aurpegi bel-

tzeko artaldeak hobetzen ari 

garela. 

ELKARRIZKETA 
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Elkarrizketa Patxi Sarries 
 

Patxi Sarries Izalekoa da, Pirinioetako Zaraitzu 

ibarreko herria (Nafarroa) eta 58 urte ditu. 

Abereekin beti lagundu bazuen ere, aita hil arte 

Iruñean bizi eta lan egiten zuen. Horregatik, aita hil 

zitzaionean, gogoeta egin eta behi Pirenaikoen 

aldeko apustua egin zuen. Hitz gutxitan, Patxiri behi 

hauek gustatzen zaizkio eta nabaritu egiten da. 

Behiek ere nabarituko dute, seguru. 
Noiz hil zen zure aita? 

2006an. Iruñean oso ongi bizi nin-

tzen: aske, asteburuetan… Edo  

ukuilua itxi edo %100ean hartzen 

genuen. Dena muntatuta zegoen, 

gustuko duzun eta aurrera jarrai-

tzea nahi duzun puntu pertsonal 

hori du… 

 
Zergatik uste duzu gustatzen 

zaizula? 
Arraza Pirenaikoari eustea eta  

hobetzea lan handia eta urte as-

koko sakrifizioa da. Zeure gana-

dutegia sortzen duzu eta... ixtea 

ere kostatzen da. Gogorra da. 

 
Zein da gogoratzen duzun 

etxeko lehen ganadua? 

Laneko behiak genituen. Txikitan, 

12 kilo pisatuko ez nituela, gogoan 

dut ukuiluan trailu batean jarrita 

nengoela eta behiek tiratzen 

zutela, Pirenaikoak, uztarri bidez 

lotuak. Behi horietako bati “La 

Roncalesa” deitzen genion, Erron-

kariko bailaratik zetorrelako. 

Bestea “Gorrintxa” zen eta han hil 

zen [mendiko eremu bat seina-

latzen du], non gaur egun ugatz 

bat umatzen dagoen. Hori Aezkoa-

tik zetorren. 

 
Baina aita basolanetan zebilen. 

Bai, %80an edo gehiagoan. Garai 

hartan ganaduak ere balio zuen, 

baina egurrak diru asko balio 

zuen. 

 

Eta noiz egin zuen abeltzain-

tzara?  

Gu hazten ari ginela ikustean.  

Gutako batzuei gustatzen zaigu  

eta etorkizuna ikusi zuen.  

Gainera, arraza Pirenaikoa 

gustatzen zitzaion. Orduan 45 edo 

50 urte izango zituen. Mendian 

basolana oso gogorra da. Haragiak 

balio zuen. Errentagarria zen. Gaur 

egun pila bat aldatu da. 

 

“Orografia mo-

ta berezia da  

arraza Pirenai-

koarentzat” 

 
Hasiera-hasieratik argi izan zuen 

Pirenaikoa izan behar zuela? 

Zalantzarik ez. Orduan, Erronkarin

Alpetar arrazako behi asko zegoen 

eta nahikoa zabaltzera jo zuen, 

baina berari gehiago gustatzen zi-

tzaion Pirenaikoa, oso arraza 

aklimatatua zela ikusten ba itzuen. 

Arre Alpetarrak aldaka onak ditu 

eta oso hazle da. Gurea oso ume-

zaina da eta oso erraz egokitzen 

zaio orografiari. Zaraitzukoa 

mendi mota bikaina da arraza 

Pirenaikoarentzat. 

 

 
Deskriba iezaguzu gune hau, 

hobeto ulertzeko. 

Hemen aziendarekin egiten den  

artzaintza ez da beste eskualde 

batzuetan bezalakoa. Larrea oso  

fina da, baina malda asko daude  

eta, lau hilabetez Ori mendian 

daude [2.000 metro baino 

gehiagoko lehen gailurra mende-

baldeko Pirinioetan] eta malda 

handiak dituzte. Gorpuzketa han-

diko ganadua egongo balitz amildu 

egingo litzateke.

 
 
 
 

 
“Nafarroa-

ko Aratxeak 

ez dio enfa-

sirik eman  

bertako  

aziendari” 

ELKARRIZKETA 
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Adarrek ere lana egiten dute,  

ezta? 

Adarrek bere bazka bilatzen la-

guntzen diote eremu horretako  

mendian, jan ezin den landaredi 

ugari baitu. Gainera, negua oso  

luzea da eta ustekabeko elurte 

batean behi hau elurra altxatzeko

 gai da. 

 
Baina ez da urte osoan kanpoan 

geratzen, ezta? 

Ez, noski. Udaberrian gureak 

udalerrian ibiltzen dira hilabete 

eta erdiz, gutxi gorabehera, eta 

gero Iratira joaten dira [ondoko 

mendialde eta baso komunala]. 

Baina hemen azaroan hasi behar 

dugu jaten ematen eta apirilera 

arte. 

 

Eta lehorte urte honetan? 

Okerrago. Uztailean eta abuztuan 

ematen ari ginen. Ia janaririk gabe 

geratu gara. Doitu egin behar izan 

dugu eta, tira, agian aurten txahal 

bat gutxiago aterako da. Ganadu 

guztiak sufritzen du, baina arraza 

hau, hain indartsua denez, 

zailagoa da kumea galtzea. 

 
Lehen esaten zen Pirenaikoak 

erditzeko zailtasunak zituela. 

Oso bilakaera ona izan du alde  

horretatik. Kontrol genetikoaren 

eta intseminazioaren bidez, zail-

tasun hori erditzeetan gainditzea 

lortu da. Orain, azienda Pirenaiko

a, ia bakarrik erditzen da. Erdi-

tzea konplikatua izaten da beti,  

baina ez tamainagatik. 

 
Nolakoa da zure negozioa gaur 
egun? 

Orain arte, sei hilabeterekin nire 

zekorrei titia kentzen diet eta 

kooperatibak eramaten ditu. 

Gizentzen dituztenei eraman 

ondoren, bere harakinei saltzen 

dizkie. 

 

Eta hemendik aurrera? 

Zuzeneko salmentarekin ari naiz 

probatzen. Horretara egokituz. 

Errentagarriagoa dela ikusten dut, 

nahiz eta nik beti pentsatu izan 

dudan “bakoitzari berea”… eta 

etxean hastea eta amaitzea oso 

polita da eta administrazioak 

laguntzen dizu, baina gero… has 

zaitez jezten.

 
«Salmenta 

zuzena 

probatzen 

ari naiz» 
 

Kopuruak aldatu egin dira aitaren-

gandik zugana. 

Aitak 20 behirekin funtzionatzen zu-

en eta ni orain 80rekin nago. Zuze-

neko salmenta hori egiten saiatuko 

naiz. Badakit, dena oso polita era-

kusten duten arren, oso zaila  

izango dela 

 

Administrazioak arraza autoktonoa-

rekin egiten den lana babesten due-

la uste duzu? 

Nik uste dut hemen, Nafarroan, beste 

leku batzuetan baino gutxiago babes-

ten dela. Nire ustez, haragitarako gai-

tasun handiagoko arrazei hainbeste  

edo gehiago lagundu zaie; Blondari  

edo Alpetarrari. Baina arraza autokto

noa da!
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Eta nola lagun liteke gehiago? 

Administrazioak babes handiagoa 

eman behar zuen, beste erkidego 

batzuek egin duten bezala, bere 

abeltzaintza-ondarearekin. Onda-

re hori hiltzen ari da, ez baita 

ahal den guztia egiten ari. Pire-

naikoen abeltzainak ez du diru-

laguntzarik nahi, baina Nafarroa-

ko Aratxean bertakoak ez diren 

beste arraza batzuk sartu dira  

Pirenaikoak bezain erraz edo  

gehiago. 

 

 

 

«Abere 

autoktonoen 

zigilua lortu da» 

 
 

 

Uste duzu hor gako bat egon 

zitekeela? 

Nafarroako Gobernuak arraza au-

toktonoa indar guztiarekin defen-

datu behar zuen. Pirenaikoak gaz-

teekin mantendu behar direla esa-

ten da, baina errentagarria ez 

bada hori ezinezkoa da. Nafarroa-

ko Aratxeak hedadura handia 

hartu du, baina ez dio azienda 

autoktonoari enfasirik eman. Zo-

rionez ASPINAk [Nafarroako 

Pirenaikoen Elkartea], bere ge-

rentearen eskutik, oso ondo landu 

du gaia, eta Madrilera eraman du, 

bertako beste arraza batzuekin, 

 eta “Abere Autoktonoa” zigilua 

lortu du. 

 
Arraza hau nola egokitzen zaio 

inguruneari? 

Argi gera bedi: ukuilu honetan 

Limousinak edo Blondak izan ba-

nitu, ukuiluan lau hilabetez jan 

beharrean, zortzi hilabete egon 

beharko lukete. Pirenaikoak 

gutxieneko denbora ematen du 

ukuiluan. Blonda bat hemengoak 

bezala ibiliz  gero, hil egiten 

zaizu. 

 

 

 

«Aitak ezin zuen

 jasan adarrik  

gabeko behi  

Pirenaiko bat» 

 
 

Zein da arraza Pirenaikoaren be-

rezko espazio geografikoa? 

Nafarroan, Gipuzkoan, Bizkaian  

eta Araban dago banatuta. Gero  

Kantabria dago, eta Aragoin ere  

badugu zerbait Lleida aldean. Pi-

rinioak, normala den bezala. 

 

 

Deskriba iezaguzu animalia ho-

rien morfologia. 

Hasteko, lira itxurako adarrak. 

Aitak ez zuen onartzen adarrik 

gabeko behi piriniar bat. Egia da 

adarrek zoritxarra besterik ez 

dutela ematen, behi batzuk zulatu 

egiten baitira, baina behi 

horietako bat, adarrik gabea, lur 

honetan... Eper-begia esaten 

dioguna behiaren oso bereizgarria 

da. Oso bereizgarria da lepapea. 

Lepoan zirdina izan behar du,  

baina ezin da hilda egon. Zerra  

goratua da, ez oso hanka zabala, 

azkenean arazoak ematen dizkizu

lako erditzeetan, eta zuzena. 

Errapeak oso garrantzitsuak dira, 

baina esnearen kalitatea oso in-

dartsua da. Txekorra, titia har-

tzen hastean, Aurrera ateratzen 

da. 

 

Eta izaera? 

Oso otzana da, baina kudeatzeko 

moduaren arabera. Ukuiluan 

lotuta egonda, zure eskuetara 

ohitzen dira. Solte badago, bizia 

den azienda da. Ustekabeko elur-

te batekin, mugitzen hasten dira 

salbatzeko, eta beste behi batzuk

 geldi geratu eta hil egiten dira. 

 

80 ama dituzu. Zenbat 

txahal urtean? 

80 inguru jaioko dira, baina, gero, 

lehenengo hilabeteetan heriotza- 

tasa pixka bat dago, %10-12 

ingurukoa; beraz, urtean 65-70 

inguru izaten dira normalean. 

 
Ugalkortasuna? 

Oso altua. Egia da zezena etengabe

 dagoela haiekin, eta ASPINAko zez

enekin ere aritzen gara. 

 
Zer lan egiten duzu Izaleko he-

rrilurretan edo Iratin dauden hil

abeteetan? 

Maiatzetik urrira bitartean, behi-

en %80 bazkatzen ari da. Noizean  

behin bisitatzera joan behar da,  

gaixoren bat edo denboraz kanpo 

erditzeren bat bada… Mendi bate-

tik bestera aldatu, agian urik ez  

dagoelako… Oso lan eramangarria 

da. 

 
Gainerako %20? 

Gainerako %20 horrek lan gehiago 

ematen dizu, erditu delako, eta 

etxera ekarri behar duzu, txeko-

rrak berdin ez duelako edaten, 

euliengatik. Erditzeak urritik uda-

berrira bitartean izaten saiatzen  

gara, baina gero ekainean ere bai.  
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Elkarrizketa Aitor Apestegia Unzue 

Aitor Apestegia Unzue Jaitzen jaio eta  bizi da, 

Gesalatzen (Nafarroa). 23 urte ditu eta nekazaritza 

eta abeltzaintza arloko ikasketak egin ditu bere 

aitarekin artaldearekin hasi aurretik. Jose Mari 

Apestegia Aizpun (58) eta Nafar Arrazako artzaina 

betidanik. Horiekin batera, ustiapeneko hirugarren 

kidea, Beatriz Unzue Oses (53), Aitorren ama,  

Orkoienen (Nafarroa) jaio eta 25 urte  Jose Marirekin 

herrian. Berak eramaten du aurrera ustiategia…  

bai, paper guztiekin. ARANA Nafar Arraza Elkarteko 

bazkideak dira. 

Jose Mari, beti izan duzue ardi 

arraza hau etxean? 

Jose Mari: Hasieran behi 

Pirenaikoak genituen. Tuberkuli-

na-kanpainei ekin genienean ia 

denak hil zizkiguten, eta ardiak 

jarri genituen, baina duela 30 

urte. 

 

Orduan, ardiekin hastea zure 
erabakia izan zen? 

Jose Mari: Bai, soldadutzatik 

itzuli nintzenean, 1983 inguruan. 

 
Non erosi zenituen ardiak? 

Jose Mari: Artalde bat erosi ge-

nuen Arellanon, gaur dagoenaren 

oinarria izan dena. Bidean, beste 

batzuk erosi ditugu, baina gehie-

nak hemen jaio dira, Aitor sartu 

arte. 

 
Eta ahariak, beti norberarenak 

edo noizbait beste nonbaitetik 

ekarri dituzu? 

Jose Mari: Ia denak gureak. Orain, 

odola pixka bat aldatzeko intse-

minatzen ari gara. Aranan hori 

gomendatu ziguten. 

 
Eta noiz egin zineten ARANA 

elkarteko bazkide? 

Aitor: Ni hasi nintzenean. Duela 

hiru urte. 

 
Jose Mari, Aitorrek umetatik 

izan du interesa? 

 

 

 
Jose Mari: Eskolatik etortzen zen, 

lehenik bere gauzak egiten zituen 

eta, gero, beti egoten zen tarte bat 

hona etortzeko, ukuilura. 

 
Beti gustatu zaizu hau, Aitor? 

Aitor: Bai, txikitatik ezagutu dugu 

eta beti gustatu zaigu. 

 
Eta ibili zara artzaintzan?  

Aitor: 

Bai, ibili gara. Baina artzaintzan  

bera gehiago dabil. Ni gehiago 

arduratzen naiz ukuiluaz. 

 

 

«Hotza pasatzera, 
aita» 

 
Jose Mari: Bai, hotza pasatzera, 

aita. [Barreak] 

Aitor: Bera ardiekin doa eta ni, 

batez ere, hemen geratzen naiz 

erditzeekin.

 
 
 
  

“ARANAn 

sartu ginen 

eta… poz-

pozik 

gaude!” 
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Zergatik sartu zarete Aranan? 

Aitor: Instalatzen ari nintzelako 

eta hemen Aranan zegoen beste 

artzain bat zegoelako, eta beti 

esaten zigulako ondo lan egiten 

zutela eta hobekuntzak egiten 

zituztela arrazan... Sartu eta... 

poz-pozik! 

 
Elikadura ezinbestekoa da 

artzaintzan, ezta? 

Jose Mari: Bai, noski, urte osoan 

zehar, hutsik daudenekin, asko 

ibiltzen gara jaten.  Iaz, adibidez, 

ez genuen belarrik moztu, oso 

lehorra izan zelako. Normalean, 

lehen mozketa apirilean egiten 

dugu, eta maiatz-ekainean beste 

bat mozten dugu. 

 
Zenbat arkume ateratzen ditu-

zue urtean? 

Aitor: 1.800 inguru urteko erdi-

tzeetan. 

 
Zer birjarpen-tasa duzue? 

Jose Mari: 200 arkume inguru 

uzten ditugu. 

 
Noiz hasten dira landara 

bazkatzera ateratzen? 

Jose Mari: Martxoaren 15erako 

edo 20rako hasten dira belardie-

tara ateratzen, baina txarra egi-

ten badu, gauean sartzen ditugu. 

Pentsuarekin osatzen dugu, estal-

tzen diren arte eta gero belarra 

bakarrik dute. 

 
Nola baloratzen duzue zuen 

presentzia ARANAn eta beraien 

zerbitzuak? 

Aitor: Oso pozik gaude haiekin. 

Esplotazioarekin asko laguntzen 

dizute, erroldak egiten dituzte, 

dena kontrolatzen dizute eta 

arraza hobetzen laguntzen dizute. 

Zein ardik ez duen erditzen 

adierazten dizute, eta intsemina-

zioak egiten dituzte genetika 

hobetzeko. Ondo etortzen da. 

Jose Mari: Kontrola hobeto 

eramaten laguntzen dizute. 

 
Eta aharien hautaketa? 

Aitor: Lehengoan, intseminazio-

koen artean onenak aukeratu zi-

tuzten. Pixka bat handiagoak 

egiten direnean hobeto ikusten 

dira; berriz etortzen dira eta behin 

betiko aukeratzen dugu zer 

geratzen den aharitarako. Lagun-

tza tekniko gehigarria da. 

 
« Kontrol osoa 

eramaten dizute 

eta intseminatzeko 

unerik onena 

adierazten dizute» 
 

« 500 ardirekin 

hasi behar 

zen» 
 

Zenbat ganadurekin sartu da 

Aitor? 

Jose Mari: 500 ardi adinako ALU 

kopuruarekin sartu behar zen. Nik 

nituenei batuta, orain 1.300 dauz-

kagu. 

 

Eta nondik datoz 500 berri 

horiek? 

Aitor: Bada, hemengo batek gutxi 

batzuk saldu nahi zituen eta erosi 

egiten genituen. Eta gero hazten 

utzi ditugun arkumeak. 

 

Nekazal lanik egiten duzue? 

Jose Mari: Gutxi. Belar eta 

bazkatarako belardiak, eta zerea-

leko lau erregu, arkumeentzako 

pentsu pixka bat sartzeko.

 

 
SOZIETATEA ETA 

INSTALAZIOAK 

Elkarteak Arambarren du izena. 

Aitorren instalazioarekin, ardi-

ak dauden Jaizko nabean 

inbertitu zuten. Nabea 1.200 

metro koadrokoa da eta patio 

erantsiak ditu. Orain dela hiru 

urte eraiki zen Apestegia/Un-

zue familiaren lurretan. 

 
Artaldearen beste zati handi 

bat [ernari ez diren ardiak] 

Zirauki herrian dago, hegoal-

derago. Bertan, 700 metroko 

estalkia eta bi patio dituen 

bazkaleku bat dute alokatuta. 

ELKARRIZKETA 
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Ugalkortasun handieneko aleak 

hautatzen laguntzen duten kon-

trolarekin? 

Jose Mari: Bai. Guk datu guztiak 

ematen dizkiegu. Haiek daramate 

kontrol guztia, eta inseminatzeko 

unerik onena eta dena adierazten 

dizute. 

Aitor: ARANA tekniken laguntzarik 

gabe ezin izanen genituzke iden-

tifikatu erditzen ez diren gutxi 

batzuk. Kontrolatuko ez genukeen 

gastu ez-emankorra litzateke. 

 

Nolakoa da Nafar Arrazako ardia? 

Jose Mari: artilea Latxarena baino 

hobea da, artileagatik ezer ordain-

tzen ez badute ere. Nafar Arra-

zako ganadua lur honetarako da. 

Latxa iparralderagokoa da, haran 

hezeagoetakoa. 

Aitor: Hauek ez dute adarrik eta 

denak zuriak dira. Beltzen bat 

dago, baina ia denak zuriak dira. 

Agian Latxak baino txikiagoak ere 

badira, nahiz eta Erriberan ez 

dakit larreengatik edo handiagoak 

diren. 

 
Eremu honetako nafar ardia 

gehiago dabil mendian Nafarroa-

ko Erriberan baino? 

Aitor: Bai, noski, hemen ez dago 

han dagoen janaria. 

Jose Mari: Han gehiago garatzen 
dira. 

 

 
FRONTE ADMINISTRATIBOA 

 
Beatriz, zu paperekin? 

Beatriz: Bai, hala da. 

 
¿Aitor instalatu zenetik? 

Beatriz: Nik beste gauza ba-

tzuk egiten ditut, baina beno, 

beti egon naiz gai administrati-

boekin laguntzen. 

 

Nola antolatzen zara? 

Beatriz: Dena daramat etxe-

tik, ordenagailu batekin. 

Aitorren instalaziorako eta 

nabea eraikitzeko izapide 

guztiak, pandemia betean, 

telefonoarekin eta ordenagai-

luarekin egin dira. Esan dai-

teke nabea online egina dago-

ela. 

 
Ardura asko. 

Beatriz: Bai, eta gainera ni 

ez nintzen horretan aditua. 

Nahastuz gero hanka sartzeko 

beldurrez, baina dena ondo 

atera zen.  

Aitor: Artista bat da. 

Beatriz: Bai, artista bat… 

Tokatzen zaizunean, tokatu 

egiten zaizu. Deituz eta bo-

rrokatuz ateratzen dira gau-

zak, baina egin egin behar 

dira. 

ELKARRIZKETA 
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Hozte-sistemak gai al dira 
beroak ugalketan duen 

eragin negatiboa 
saihesten? 

 

 
 

 

Abeltzain eta teknikari guztiek 

badakite beroagatiko estresa 

faktore garrantzitsua dela, eta 

kalte egiten diela esne behien 

ongizateari eta ekoizpen-indizeei. 

Gainera, esnetan dauden behiei 

zein antzutuei eragiten die. 

Esnetan dauden behiek eragin 

okerrenak izaten dituzte esneal-

dian eta antzutuei, berriz, trantsi-

zioaldian eragiten die bereziki, 

baina hurrengo esnealdi osoari 

eragiten diote, baita umetokian 

daraman txahalaren bizitza pro-

duktiboari ere. 

 
ERAGINAK 

Estres termikoaren ondorio nega-

tibo guztiak gorputzaren tenpera-

tura igotzearen ondorio dira. 

Gorputzaren tenperatura (GT) be-

roa sortzearen eta beroa galtzea-

ren arteko orekatik sortzen da.  

Ekoizpen handiko behiek bero 

gehiago sortzen dute eta giro 

beroaren eragina gehiago nabari 

dute. Esne behientzako tenpera-

tura egokiena 4º eta 24º artekoa 

da. Klima beroetan edo udan ez 

dugu tenperatura bakarrik hartu 

behar kontuan, inguruneko heze-

tasuna beroaren estresari eragiten 

dion faktore garrantzitsua baita. 

 
 

Airearen hezetasunak eragina izan 

dezake esne-behien lurruntzearen 

ondoriozko bero-galeraren tasan, 

larruazalaren eta arnas traktuaren 

bidez. 

 
Beroagatiko estresak hainbat 

modutan eragiten dio esne-azien-

dari eta azken ondorioa produk-

zioa eta errendimendua gutxitzea 

da. Ondorio garrantzitsuenetariko 

batzuk honako hauek dira: porta-

era-zeinu batzuk aldatzea, hala 

nola itzala bilatzea, oheratzeari 

uko egitea, koordinaziorik eza edo 

mugitzeko ezintasuna; arnas maiz-

tasuna handitzea, arnasa hartzeko 

zailtasuna edo arnasestua; bihotz 

taupaden maiztasuna areagotzea; 

zekorrak jaiotzean pisu txikiagoa 

izatea; listu-jario gehiegi izatea 

eta, ondorioz, potasioa galtzea; 

ur-iturrien inguruan pilatzea eta 

ur gehiago edatea; barruko orga-

noetarako odol-fluxua murriztea; 

elikagaien digestioan aldaketak 

egitea, hausnar txikia edo falta, 

eta jakia mantsoago igarotzea 

liseri-traktutik, jaki lehor gutxiago 

irenstea; esnearen ekoizpena eta 

esnearen kalitatea (batez ere 

koipea) jaitsi egiten dira; hormo-

na-mailak alda-tu egiten dira eta,  

 

 

 

azkenik, ugal-keta-errendimendu 

txikia dago. 

 
Beroak modu negatiboan eragiten 

die behien ugalketaren hiru zuta-

beei, susaraldiaren agerpena lau-

soagoa delako eta, beraz, oke-

rragoa da antzematea; ugalkor-

tasuna gutxitu eta enbrioi-hilkor-

tasuna hazi egiten da. Gainera, 

estaltze naturala egiten badugu, 

hazitarakoek ugalkortasun txikia-

goa izan dezakete espermatozoi-

deak ekoizteko arazoak direla eta, 

eta, gainera, aldi baterako ernale-

zintasuna ere gerta daiteke. Bes-

talde, haziaren bizitasuna arrisku-

an egon daiteke umetokiko giroan 

40°tik gora. 

 
NOLA HELDU BERO BIDEZKO 

ESTRESARI 

Esnetarako behien beroagatiko 

estresaren balorazio zehatza egi-

tea zaila da. Beroak eragindako 

estresaren larritasuna tenperatura 

eta hezetasun indizea (THI) era-

biliz neur daiteke.  

Juan Manuel Loste [ALBAIKIDEko albaitaria ] 
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Giro-tenperatura eta hezetasun 

erlatiboak THI izeneko indize 

bakarra kalkulatzeko erabiltzen 

dira. Beroagatiko estresaren zan-

tzuak agerikoak dira esne-

behietan THI 72 baino handiagoa 

denean. 

 
Beroaren ondoriozko estresa mu-

rrizteko diziplina anitzeko 

ikuspegia behar da. Alderdi 

genetikoak, nutrizio arlokoak eta 

instalazioen hobekuntzak eska-

tzen ditu. Beroarekiko tolerantzia 

hobetzeko esne behien aukerake-

ta epe luzerako prozesua da eta 

une honetan ez da landetxe 

gehienetan erabiltzen ari. Beraz, 

bero bidezko estresa epe labu-

rrean murrizteko moduetan jarri 

behar dugu arreta. Giro beroetako 

gorputz tenperaturaren igoerari 

aurrea hartzeko, hiru modu 

daude: 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
EMAITZAK 

Gero eta abeltegi gehiagok sartu 

dituzte hozte-sistemak instala-

zioetan. Nagusiki, jantokietan 

dutxadun aireztapen-sistemak, 

atsedenlekuko aireztapenarekin 

konbinatuta.

 

Azken uda oso beroa izan dela 

kontuan hartuta, baserri askok 

sistema horietako batzuk ezar-

tzeko asmoa dute. 

 
Hori dela eta, erabiltzen ditugun 

oinarrizko ugalketa-indize garran-

tzitsuenetako hiru ikusi nahi izan 

ditugu, hala nola intseminazio-

tasa (IT), sorkuntza-tasa (ST) eta 

aurreko biak konbinatzen dituen 

indizea, hala nola ernaltze-tasa 

(ET), jantokietan behiak hozteko 

ura eta haizagailuak eta atse-

denlekuan aireztatzeko sistema 

konbinatuak dituzten landetxe-

etan; hozteko sistema horiek ez 

dituzten landetxeekin aldera-

tzeko.

 
 
 

 

 

 
• Inguruko tenperatura murriz-

tea, azienda dagoen nabearen 

egitura aldatuz edo hozteko 

instalazioak sartuz. 

• Animalien bero-galera area-

gotzea, urarekin ihinztatzean 

eta haizagailuak erabiliz. 

• Elikadura-energiaren erabi-

leraren eraginkortasuna handi-

tzea eta animalien beroaren 

gehikuntza murriztea, elikadu-

ra-estrategien bidez. 
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Intseminazio-tasari dagokionez, 

ikus daiteke bero handieneko 

asteetan jaitsiera askoz nabarme-

nagoa dela hozterik gabeko ukui-

luetan. Beroaren eragin negatibo-

etako bat susaraldi agerpen txi-

kiagoa da; baina, gainera, airez- 

tapen-sistemarik gabeko lande-

txeetan, badakigu ugalkortasuna 

txikiagoa dela daukatenetan baino 

eta, beraz, horietako batzuetan 

eta bero handiagoko garaietan, 

intseminazio-protokoloak denbora 

finkoan jartzen dira edo ez dira 

 erabiltzen, edo aldatu edo luzatu 

egiten da borondatezko itxaronal-

dia. Hau da, intseminazio-presioa 

murrizten da, esperientziak emai-

tzak txarrak izango direla esaten 

baitigu. 

 

 

 
 

 

Ernaltze-tasaren grafikoa intsemi-

nazio-tasaren grafikoaren oso an-

tzekoa da. Jakina da beroak ondo-

rioak dituela ernalketa-prozesu 

osoan: obozitoaren kalitatea,  

behiaren hormona- mailak, hazia-

ren gaineko eragina, umetokiaren 

hantura eta enbrioiaren azken bi-

deragarritasuna. Grafikoan ikus 

daitekeenez, hozte-sistemak di- 

tuzten ukuiluetan ez dago sistema 

horiek ez dituztenetan bezain 

erorketa handirik, baita 2022ko 

udan ere, bereziki gogorra izan 

baitzen.
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Azkenik, ernaltze-tasa aurreko 

biak konbinatzen dituen indizea 

da, eta hiruretatik garrantzi-

tsuena da, izan ere, abeltegi 

batek urte osoan izan duen 

portaera homogeneoagoa adieraz-

ten digu, hotzik gabeko lande-

txeekin alderatuta; horietan, 

ekainetik aurrera edo lehenago, 

beroaren ondorio negatiboak 
ikusten dira, eta 17 astez irauten 
dute, hau da, lau hilabetez. 

Laburbilduz, esan dezakegu hozte-

sistemak hobetu egiten dutela eta 

eraginkorrak direla beroak eragin-

dako estresak ugalketan duen 

eragin negatiboa arintzeko, eta  

gai dira garai beroak baino  lehe-

 

nagoko ernaltze-tasei eusteko ia. 

Interesgarria litzateke jakitea zer 

sistema den eraginkorrena edo 

errentagarriena gure ukuiluetan 

aplikatzeko. Zalantzarik gabe, 

dagokion klima-baldintzen 

araberakoa izango da hori, eta 

hezetasun erlatiboa izango da 

eragin handiena duen parametroa.
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